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Besvarelse af§ 37 spørgsmål nr. 134/2024 

Kære Anna Wangenheim 

Du har i henhold til§ 37, stk. 1 i Forretningsordenen for lnatsisartut fremsat spørgsmål 
til Naalakkersuisut. Jeg takker for spørgsmålene, som er henvist til min besvarelse. 
Spørgsmålene gengives og besvares nedenfor. 

1. Hvad er status på hjemtagelse af al lovgivning vedrørende abort? 

Svar: 
Der arbejdes aktivt på at udarbejde et beslutningsnotat som kan udgøre 
beslutningsgrundlaget for lnatsisartut, således at en hjemtagelse kan ske snarest muligt. 
Dette arbejde sker i samarbejde med de relevante danske myndigheder. Dette arbejde 
vedrører alle de resterende områder under sundhed jf. Selvstyrelovens bilag, liste 1, litra 
b, hvilket er: 

Ligsyn, obduktion og transplantation m.v. 
Svangerskabsafbrydelse og fosterreduktion. 
Sterilisation og kastration . 

Naalakkersuisut tilstræber at kunne fremlægge Forslag til lnatsisartutbeslutning om 
hjemtagelse af de resterende områder under sundhed, på en samling ved lnatsisartut i 
2025. 

1 a. Hvilke muligheder har vi herhjemme for selv at bestemme abortgrænsen med 
den nuværende lovgivning? Dette set i lyset af, at abortgrænsen i Danmark med 
al sandsynlighed hæves fra 12 til 18 uger i 2025. 

Svar: 
Abortlovgivningen er et af de områder der ikke blev hjemtaget pr. 1. januar 1992, og 
derfor aktuelt er et dansk reguleret område. Som nævnt i besvarelsen af spørgsmål 1 
ovenfor arbejdes der på en hjemtagelse snarest muligt. Såfremt lnatsisartut vedtager 
hjemtagelsen af de resterende områder under sundhed, forventes det, at der vil blive 
fremlagt en opdateret lovgivning på abortområdet umiddelbart herefter. 

Indtil området hjemtages vil vi efter dialog med de danske myndigheder kunne anmode 
om en relevant tilpasning af lovgivningen. Naalakkersuisut finder det dog mest 
hensigtsmæssigt at der fokuseres på hjemtagelse af området og dernæst på en 
opdatering af lovgivningen. 
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1 b. Hvilke muligheder har vi herhjemme for selv at bestemme, hvorvidt det skal 
være muligt for 15-17-årige piger at få foretaget en abort uden forældrenes 
samtykke? Dette set i lyset af, at dette formentlig bliver en realitet i Danmark i 
2025. 

Svar: 
Der henvises til besvarelsen af spørgsmål 1 a. 

2. Hvad er Naalakkersuisuts holdning til at hæve abortgrænsen fra 12 til 18 uger? 

Svar: 
Naalakkersuisut er åben for at drøfte fordele og ulemper ved at hæve abortgrænsen fra 
12 til 18 uger. Naalakkersuisut finder det nødvendigt at inddrage befolkningen og 
fag personer i dialogen om emnet inden der træffes beslutning herom. Forholdende her i 
landet afviger meget fra andre lande, herunder hvor mange der i dag søger om tilladelse 
til abort efter udgangen af 12. uge samt årsagerne til, at der søges om sen-abort. Det er 
derfor vigtigt for Naalakkersuisut, at beslutningerne forudgås af et grundigt forarbejde 
med henblik på både at klarlægge sundhedsfaglige og etiske problemstillinger. 
Naalakkersuisut bemærker endvidere at aborttallene for Grønland har ligget 
usædvanligt højt i mange år i forhold til andre lande vi sammenligner os med . Dette har 
vidtrækkende negative konsekvenser for mange kvinder. Naalakkersuisut finder det 
derfor vigtigt, at der ud over opdatering af lovgivningen også foretages en række 
forebyggende tiltag der kan nedbringe antallet af aborter. 

3. Hvad er Naalakkersuisuts holdning til, at det skal være muligt for 15-17-årige 
piger at få foretaget en abort uden forældrenes samtykke? 

Svar: 
Naalakkersuisut støtter kvinders ret til at bestemme over egen krop, og er derfor 
indstillet over for at undersøge dette perspektiv i samarbejde med relevante 
interessenter inden en tilpasning af lovgivningen. Det er vigtigt at en eventuel ændring 
af lovgivningen understøttes af tiltag der gør at disse unge ikke føler sig overladt alene 
med sådan en beslutning såfremt de har behov for råd og faglig vejledning. Hvis 
hjemtagelsen af de resterende områder under sundhed bliver gennemført, vil 
Naalakkersuisut undersøge hvordan en sådan bestemmelse kan se ud, der både støtter 
og beskytter de berørte. 

4. Agter Naalakkersuisut at fremkomme med forslag på EM 2024 om at hæve 
abortgrænsen herhjemme? 

Svar: 
Nej. Naalakkersuisut fokuserer på hjemtagelsen af de resterende områder under 
sundhed, hvorefter vi efterfølgende vil udarbejde forslag til lovgivning der er tilpasset 
vores samfund. 

Se i øvrigt besvarelsen af spørgsmål 1. 

5. Agter Naalakkersuisut at fremkomme med forslag på EM 2024 om, at det skal 
være muligt for 15-17-årige piger at få foretaget en abort uden forældrenes 
samtykke? 
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Svar: 
Der henvises til besvarelsen af spørgsmål nr. 4. 

6. Kan Naalakkersuisut oplyse andet af interesse for emnet? 

Svar: 
Nej. 

Med venlig hilsen 

Cv{; QI_J L_,v "lu(,\,,~ 
Agathe ·ontain 
Naalakke\ suisoq for Sundhed 
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